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آخوندي ميراث دار خرابه هاي مسکن بود 
يک کارشناس اقتصاد مسکن با بيان اين که وزير راه و شهرسازي 
ميراث دار خرابه هاي ناشي از عملکرد دولت هاي نهم و دهم بود 
خاطرنشان کرد: ادامه اجراي بدون سر و صدا و فارغ از هياهوي 
تبليغاتي مسکن مهر کار بزرگي بود که آقاي آخوندي با وجود اعتقاد 
نداشتن به اين طرح انجام داده است.سلمان خادم المله در گفت وگو 
با ايس��نا اظهار کرد: تخصص دولت هاي نهم و دهم اين بود که 
دولت ه��اي بع��دي را به مفهوم عام کلمه به بخش هاي مختلف 
بدهکار کند که اين نگاه جدا از مسائل اقتصادي، آثار اجتماعي، 
سياسي و حتي امنيتي بدي مي تواند داشته باشد. مسکن مهر يکي 
از همان پروژه هاي تعهدآور بود که گفته مي شود تا چندين دولت 
آينده را هم درگير مسائل زيرساختي خود کرده است.وي افزود: 
دولت يازدهم ميراث دار يک خرابه اقتصادي از دولت هاي قبلي 
بود. حجم بالاي تعهداتي که دولت داش��ته به علاوه پروژه هايي 
که ولو با نيت خيرخواهانه آغاز شده اما اجراي آنها بد بوده، منجر 
به اين شد که دولت يازدهم با يک بحران شديد اقتصادي مواجه 
ش��ود. رکود تورمي در دنيا خيلي از اقتصادهاي قوي را زمين زده 
چه برس��د به اقتصاد کش��ور ما که داراي مشکلات زيادي بوده و 
به علاوه با تحريم ها دس��ت و پنجه نرم مي کرده اس��ت.به گفته 
خادم المله، عملکرد وزارت راه و شهرسازي دولت يازدهم عملکرد 
قابل قبولي بوده است. گرچه جا براي اين که بهتر از اين عمل شود 
و قدم هاي بهتري برداشته شود بوده که انشاءالله در دولت دوازدهم 
جبران خواهد شد. ليکن با توجه به حجم مشکلات و تعهداتي که 
دولت داشته، به نظرم در حوزه مسکن عملکرد قابل قبول بوده 

ولي تاکيد مي کنم که جا براي بهتر شدن بوده است.

تحميل هزينه مضاعف به مردم 
براي تهيه نقشه تفکيکي ساختمان 

دبير کانون سراسري انبوه سازان 
با بيان اين که تهيه نقشه تفکيکي 
ساختمان وظيفه ثبت اسناد است 
نه س��ازمان هاي نظام مهندسي، 
گفت:  به دليل تفاهم سازمان ثبت 
اسناد و نظام مهندسي مردم براي 

تهيه نقشه هاي تفکيکي ساختمان بايد هزينه هاي مضاعفي را 
پرداخت کنند. 

فرشيد پورحاجت در گفت وگو با تسنيم ، اظهار کرد: بر اساس تفاهم 
س��ازمان نظام مهندس��ي و سازمان ثبت اسناد، تهييه نقشه هاي 
تفکيکي س��اختمان اعم از مس��احت،  پارکينگ ها،  انباري ها و... 
را مهندس��ان نظام مهندس��ي انجام مي دهند.وي با بيان اين که 
اين اقدام غيرقانوني اس��ت، تصريح کرد:  س��ه س��ال پيش ديوان 
عدالت اداري اين موضوع را بررس��ي کرد و راي به ابطال تفاهم 

مذکور داد.
وي با يادآوري اين که علي رغم اين راي همچنان سازمان ثبت 
اسناد وظيفه تهيه نقشه هاي تفکيکي ساختمان را به مهندسان 
تفويض کرده است، افزود: مردم براي دريافت اين خدمات بايد دو 
بار هزينه پرداخت کنند، يکبار به سازمان نظام مهندسي و يکبار 

هم به سازمان ثبت اسناد.
دبير کانون سراس��ري انبوه س��ازان تاکيد کرد: با استناد به قانون، 
مس��ائل مربوط به نقش��ه برداري حاکميتي بوده و قابل تفويض 
نيست، اما متاسفانه هيچکدام از اين سازمان ها به قانون تمکين 

نکرده و در اين بين مردم بلاتکليف هستند.
به گزارش تسنيم، در حال حاضر مالکان براي تهيه نقشه تفکيکي 
ابتدا بايد به سازمان ثبت اسناد مراجعه کرده تا اين سازمان آنها 
را به سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان ارجاع دهد و کارهاي 

مربوطه طي روندي نسبتا طولاني انجام شود.

آخوندي آمار غيرعلمي
 از خانه هاي خالي ارائه داد

اقتص��اددان و مدرس دانش��گاه 
ب��ا اش��اره ب��ه غي��ر علمي بودن 
آماري که وزير پيش��نهادي راه و 
شهرس��ازي از خانه هاي خالي در 
مجلس ارائه داد گفت: وزير راه و 
شهرس��ازي با اي��ن کار به اعتبار 

خود لطمه مي زند. بهمن آرمان در گفتگو با خبرنگار مهر، درباره 
اظهارات وزير پيشنهادي راه و شهرسازي در مجلس درخصوص 
خانه هاي خالي گفت: مطرح ش��دن چنين مس��ئله اي توسط وزير 
به معني پاک کردن صورت مس��ئله اس��ت چراکه واحدهاي خالي 
ايران بدون مطالعه بازار س��اخته ش��ده اند و از آنجا که قيمت تمام 
شده و متراژ آنها بالاست و در مناطقي از شهرها ساخته شده اند که 
جز مناطق گران قيمت ش��هر تلقي مي ش��وند و قدرت خريد مردم 
به اندازه تهيه آنها نيست در نتيجه خالي از سکنه مانده اند.اين استاد 
دانشگاه تاکيد کرد: نتيجه مطالعه بازار نشان مي دهد که اگر ساخت 
و س��از مس��کن بر اس��اس عرضه و تقاضا باشد نه تنها واحد خالي 
نخواهيم داش��ت بلکه با کمبود مس��کن نيز مواجه خواهيم شد. به 
عنوان نمونه ميزان دادوستد در بخش مسکن با متراژهاي کمتر 
از ۱۰۰ متر مربع در چهار ماه نخست سال جاري نسبت به مدت 
مش��ابه س��ال گذش��ته ۲۰۰ درصد رشد داشته است. ولي در مقابل 
واحدهاي مسکوني مناطق بالاشهر و گران پايتخت و کلانشهرها 
به علت گراني خالي ماندند.آرمان ادامه داد: کساني که با وام هاي 
بانکي اقدام به س��اخت واحدهاي مس��کوني لوکس کردند توان 
بازپرداخت تسهيلات خود را ندارند بنابراين وزير راه و شهرسازي 
نبايد با بيان چنين حرف هاي غيرعلمي و بي اساسي در مجلس به 

اعتبار خود لطمه مي زند.

سقف وام تعمير مسکن چقدر است؟ 
سقف تسهيلات جعاله مسکن چنانچه همرمان با وام خريد باشد 
۲۰ ميليون تومان و در غير اينصورت ۱۰ ميليون تومان از محل 
اوراق ممتاز اس��ت. به گزارش تس��نيم ، متقاضيان خريد مسکن 
براي دريافت تسهيلات مربوطه دو گزينه پيش رو دارند؛ با توجه 
ب��ه اين ک��ه در حال حاضر فقط بانک مس��کن چنين وام هايي را 
پرداخت مي کند يکي از گزينه ها سپرده گذاري در يکي از شعب 
اين يانک است.متقاضيان )زوج هاي جوان( براي دريافت سقف 
تسهيلات خريد مسکن که ۱6۰ ميليون تومان است بايد هر کدام 
4۰ ميليون تومان را به مدت يکسال سپرده گذاري کنند. نرخ سود 
اين تسهيلات 9.5 درصد است.گزينه ديگر که راه سريع دريافت 
وام خريد مسکن به شمار مي آيد، استفاده از اوراق حق تقدم مسکن 
است. در حال حاضر براي دريافت يک وام ۱۰۰ ميليون توماني، 
متقاضيان بايد ۲۰۰ برگه حق تقدم مسکن خريداري کنند که با 
نرخ کنوني اين اوراق )به طور متوسط 79 هزار تومان( حدود ۱6 
ميليون تومان هزينه دارد.براي وام از محل سپرده گذاري يا از محل 
اوراق )چه به صورت انفرادي و چه زوجين( متقاضيان مي توانند 
۲۰ ميليون تومان وام جعاله )تعمير مسکن( دريافت کنند. البته 
وام ۲۰ ميلي��ون تومان��ي تعمير در صورتي پرداخت مي ش��ود که 
متقاضيان همزمان با دريافت تسهيلات خريد تقاضاي استفاده 
از تس��هيلات جعاله را داش��ته باش��ند. در غير اينصورت فقط ۱۰ 
ميليون تومان وام تعمير از محل اوراق ممتاز پرداخت مي ش��ود.

بانک مس��کن اعلام کرده وام ۲۰ ميليون توماني تعمير فقط تا 
پايان شهريور ماه امسال پرداخت مي شود.

پيشخوان

راه ومسکن

عب��اس آخون��دي ب��ار ديگر و اين بار براي تص��دي وزارت راه 
و شهرس��ازي دول��ت دوازدهم از مجل��س راي اعتماد گرفت. 
راي بالايي مجلسي ها به عباس آخوندي حکايت از اميدواري 
نمايندگان مردم به ساماندهي وضعيت راه و مسکن کشور است. 
البته در دولت يازدهم و به اذعان کارشناس��ان امر، آخوندي در 
حوزه راه و حمل و نقل کارنامه نس��بتا قابل قبولي داش��ت، اما 
در بخش س��اختمان و مس��کن چندان که بايد نتوانست توقعات 
را برآورده س��ازد و مش��کل مس��کن بيش از پيش حاد و به يک 
معضل اقتصادي و اجتماعي براي بس��ياري از ايراني ها تبديل 
ش��د. موضوع مس��کن مهر همچنان حاشيه ساز است، مسکن 
اجتماعي به جايي نرس��يد، بحث خانه هاي خالي که نش��ان از 
بي برنامگي در بحث عرضه و تقاضاي مس��کن دارد کماکان 
نقل محافل مسکني و رسانه اي است، نوسازي بافت فرسوده 
از س��رعت لازم برخوردار نيس��ت و الخ.......در اين ميان يکي از 
بحث هايي که بايد به آن توجه ش��ود موضوع اقتصاد مس��کن 
و س��هم آن در س��بد هزينه خانوار ايراني اس��ت. از س��وي ديگر 
چنانچه زمينه هاي رونق مسکن فراهم شود، با توجه به وابستگي 
مس��تقيم و غير مس��تقيم چند صد شغل به اين حوزه اقتصادي، 
قطعا در اقتصاد کشور تحول اساسي پديد خواهد آمد. در ادامه 
گزارش، نظرات تني چند از کارشناس��ان حوزه اقتصاد مس��کن 

را در اين خصوص با هم از نظر مي گذرانيم. 
چالش مسکن در دولت دوازدهم چگونه مديريت خواهد شد؟ 
يکي از موضوعات چالش برانگيز اقتصاد، به مسکن و رکود آن 
معطوف مي ش��ود،عارضه اي که اس��تمرار آن اقتصاد کشور را با 

خسارات هر چه بيشتر مواجه خواهد کرد. 
روح ا...افراش��ته، محقق و پژوهش��گر اقتصادي در گفت و گو با 
باش��گاه خبرنگاران جوان، با اش��اره به لزوم توجه هر چه بيشتر 
به بخش اقتصاد مس��کن در دس��تگاه ها و نهادهاي بالادستي، 
اظهار داشت: تأثيرگذاري مسکن در فراز و نشيب هاي اقتصادي 
غيرقابل انکار است و به اعتقاد بنده بايد مجموعه اي تخصصي 
براي اقتصاد مس��کن راه اندازي ش��ود و با آسيب شناسي دقيق 
و تعريف راهکارهاي س��ازنده مقتضي، تدابير لازم براي بهره 
گيري هر چه بيشتر از ظرفيت هاي بالقوه اين بخش در اقتصاد 
کش��ور اتخاذ ش��ود.وي افزود: تعريف برنامه هاي کوتاه مدت، 
ميان مدت و بلندمدت در عرصه اشاره شده از ضرورياتي است 

که تحقق آن در دولت دوزادهم اجتناب ناپذير است.
افراشته عنوان کرد: يکي از معضلات فعلي مسکن به نامتوازن 
بودن ضريب عرضه و تقاضا باز مي گردد و به تبع در ش��رايطي 
ک��ه تقاض��ا بر ميزان عرضه غلب��ه مي کند، افزايش قيمت هاي 
ني��ز غيرمنتظ��ره نخواهد بود ک��ه البته اين امر عمدتاً در بخش 
اجاره مسکن مشهود و ملموس است، زيرا رکود جاري و ساري 
در اين بخش آن چنان عميق و جدي اس��ت که خوش��بختانه يا 
متأسفانه امکان جهش قيمتي در بخش خريد و فروش مسکن 

را سلب کرده است.
محق��ق و پژوهش��گر اقتص��ادي گفت: جامع��ه از وزارت راه و 
شهرسازي در دولت دوازدهم انتظار دارد در بخش مسکن نيز 
همانند حوزه راه ها و ناوگان حمل و نقل هوايي، تدابير سازنده 
و مقتضي را لحاظ کند در غير اين صورت، با اس��تمرار وضعيت 
موجود شاهد تحول چنداني در صحنه اقتصادي کشور نخواهيم 
بود.وي افزود: در دولت يازدهم، طرح هايي همچون پس انداز 

يکم تعريف و اجرايي شد، اما به دليل لحاظ کردن برخي شرايط 
خاص، امکان حصول توفيق از آن بسيار ضعيف است، زيرا اقشار 
کم در آمد و آس��يب پذير جامعه، توان پرداخت اقس��اط سنگين 

تسهيلات مذکور را ندارند.
افراشته گفت: به واقع در سياست گذاري ها و تعريف طرح ها و 
پروژه هاي اين چنيني بايد واقعيت هاي اقتصادي کشور مد نظر 
قرار گيرد و بر اساس و مبناي اقتضائات حاکم بر جامعه، نسبت 

به تدوين طرح ها و اجرايي ساختن آنها، اقدام شود.
مسکن روستايي در اولويت قرار گيرد ���

محمد رضا کامياران، محقق و پژوهشگر اقتصادي با اشاره به 
نقش تعيين کننده مس��کن در اقتصاد خانوارهاي ايراني گفت: 
عمده سرمايه يک خانواده و يا درآمد آن مصروف حوزه مسکن 
مي ش��ود، زيرا در ميان نيازهاي اساس��ي انسان، هزينه برترين 

بخش به عرصه مسکن معطوف مي شود.
وي افزود: اين قاعده در هر دو حوزه روستايي و شهري مصداق 

دارد و به تبع در صورت اجرايي شدن طرح ها و ايده هاي سازنده 
در بخش مس��کن،)علي الخصوص در حوزه روس��تايي(، امکان 

حصول توفيقات اقتصادي تسهيل خواهد شد.
کامياران گفت: البته بنياد مس��کن انقلاب اس��لامي به عنوان 
يکي از نهادهاي انقلابي تأثيرگذار، در اين بخش ايفاي نقش 
مي کند اما يقيناً پش��تيباني و حمايت هر چه بيش��تر از مس��کن 
روس��تايي و کمک به روستانش��ينان براي خانه دار شدن و احيا 
و نوس��ازي بافت هاي فرس��وده در حفظ بافت منازل و مس��اکن 
روس��تايي و کاهش فش��ار اقتصادي بر خانواده هاي روس��تايي 

تأثيرگذار خواهد بود.
مشارکت فعالانه بخش خصوصي راهگشا خواهد بود ���

امير محبي، يکي از فعالان حوزه ساخت مسکن در غرب استان 
تهران ، با اش��اره به نقش تعيين کننده جذب س��رمايه گذاري ها 
در پويايي و بالندگي هر چه بيش��تر مس��کن گفت: در ش��رايطي 
که رکود چندين ساله دامنگير اين بخش شده، اقبال به سرمايه 

گذاري در اين حوزه نيز کم رنگ مي شود.
وي افزود: هر آنچه براي رفع رکود از بازار مسکن تلاش شود 
به همان ميزان فضاي مناس��ب براي جذب س��رمايه گذاري ها 
فراهم مي شود که قطعاً در اين ميان، تقويت ضريب مشارکت 
بخش خصوصي با ايجاد طرح هاي تش��ويقي و انگيزش��ي، ثمر 

بخش خواهد بود.
اين فعال در عرصه ساخت و ساز مسکن در غرب استان تهران 
گفت: صنعت مس��کن يکي از ظرفيت هاي اش��تغالزا در صحنه 
اقتصادي کشور محسوب مي شود و بدون ترديد حصول رونق 
در آن، بخش قابل توجهي از مشکلات جويندگان کار و اصناف 
را ح��ل و فص��ل خواه��د کرد و ب��ه تبع در صورت بهره مندي از 
ظرفيت هاي بالقوه موجود در اين بخش، معضل بيکاري نيز با 

کاهش چشمگيري مواجه خواهد شد.
محبي در خاتمه يادآور شد: توجه مضاعف به مسکن و تلاش 
ب��راي ب��رون رفت از بن بس��ت هاي موج��ود در اين عرصه در 
تس��هيل و تس��ريع روند تحقق سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي 
ني��ز مؤث��ر اس��ت و اميد آن مي رود در دول��ت دوازدهم نگاهي 
ويژه تري به اين حوزه حس��اس )مس��کن( لحاظ ش��ود که قطعاً 
بازخ��ورد و بازت��اب س��ازنده آن در بخش هاي متعدد اقتصادي 

ملموس خواهد بود.

درصورتتوجهدولتدوازدهمرقممیخورد؛

مسکن،عاملتحولاقتصاد

صرفهجوييهنگفتدرسوختکشور۷۳۰۰واحدمسکنمهرپرندفاقدانشعاباستنيازاهوازبهفرودگاهبزرگتر
 استاندار خوزستان گفت: فرودگاه کنوني 
اهواز بيش از ظرفيت در حال جابجايي 
مسافر است که اين امر ساخت فرودگاه 
جديد و بزرگ تر را ضرورت مي بخشد. 
ب��ه گ��زارش خبرنگار مه��ر، غلامرضا 

شريعتي در پنجمين جلسه شوراي برنامه ريزي استان با اشاره 
به اينکه ظرفيت جابجايي اين فرودگاه 9۰۰ هزار نفر است، اظهار 
کرد: با توجه به اقدامات انجام ش��ده در جهت افزايش ظرفيت 
اين فرودگاه، همچنان وضعيت موجود پاسخگوي نيازها نيست 
و حتما بايد فرودگاهي بزرگتر با ظرفيت بيش��تر و کيفيت بهتر 
براي اهواز ساخته شود.نماينده عالي دولت در استان با بيان اينکه 
فرودگاه اهواز پنجمين فرودگاه کشور به لحاظ جابجايي مسافر 
محس��وب مي ش��ود، گفت: با اين وجود در هيچ اس��تاني به اندازه 

خوزستان فرودگاه وجود ندارد.

مديرعام��ل ش��هر پرن��د ب��ا تأکيد بر 
اينکه حدود 7۳۰۰ واحد مس��کن مهر 
آم��اده تحوي��ل در اين ش��هر داريم که 
دس��تگاه هاي خدمات رس��ان هي��چ 
اقدامي ب��راي وصل آب، برق و گاز آنها 

نمي کنن��د، گف��ت: مجوزي براي افزايش قيمت مس��کن مهر 
نداريم.علي اکب��ر طاه��ري در گفت وگ��و با فارس، در خصوص 
اينکه گفته مي شود واحدهاي مسکن مهر در شهر پرند در سال 
جاري به اتمام نمي رسد و به سال 97 کشيده خواهد شد، گفت: 
مش��کل کنوني ش��هر جديد پرند در قبال واحدهاي مسکن مهر 
عدم همکاري دستگاه هاي خدمات رسان براي نصب انشعابات 
آب، برق و گاز است.وي تاکيد کرد: منتظر هستيم تا انشعابات 
نصب و وصل ش��ود چرا که نمي توانيم آس��فالت معابر را قبل از 

نصب انشعابات انجام دهيم و هزينه مجدد تحميل شود.

سومين همايش هم انديشي طرح شبکه سير 
مسافربري با حضور رئيس سازمان راهداري 
و حمل ونق��ل ج��اده اي کش��ور و تعدادي از 
مديران دس��ت اندرکار و مسئول، به ميزباني 

بخش خصوصي در تهران برگزار ش��د. داود کش��اورزيان در اين مراسم 
عنوان کرد: در صورت جايگزين ش��دن اتوبوس ها به جاي خودروهاي 
سواري صرفه جويي هنگفتي در سوخت کشور صورت خواهد گرفت. 
طبق تحقيقات انجام شده ۱۲ سواري در ۱۰۰ کيلومتر ۱۰۰ ليتر سوخت 
مصرف مي کنند درحالي که يک دس��تگاه اتوبوس در همين مس��افت 
۳5 ليتر سوخت مصرف مي کند و باعث صرفه جويي 65 ليتر مي شود.
نصراله نژاد مديرکل راهداري و حمل ونقل جاده اي استان تهران در ادامه 
گفت: با اجراي اين طرح سازمان ها و دستگاه هاي نظارتي امکان کنترل 
و نظارت بيشتري بر فعاليت شرکت ها خواهند داشت و سطح خدمات 

قابل ارائه به مسافران به تدريج ارتقاء خواهد يافت. 

مديرکل راه وشهرس��ازي کردس��تان گفت: ۳۰ هزار و 
۲۲۳ واحد مسکن مهر استان به متقاضيان تحويل شده 
است. شهرام ملکي عنوان کرد: واحدهاي مسکن مهر 
در تعهد استان کردستان ۳۸ هزار و 656 واحد بوده که 
از اين ميزان تعداد ۳4 هزار و ۲۲۱ واحد در شهرهاي 
ب��الاي ۲5 هزارنف��ر جمعي��ت و 44۳5 واحد نيز تعهد 

شهرهاي زير ۲5 هزار نفر جمعيت بوده است.
ملک��ي ادام��ه داد: از مجم��وع کل واحدهاي در تعهد، 
تع��داد ۳۰ ه��زار و ۲۲۳ واح��د يعني حدود ۸7 درصد به 

متقاضيان تحويل شده است.
وي عنوان کرد: از ۳۰ هزار و ۲۲۳ واحد تحويل ش��ده 
نيز حدود ۳۰ درصد آنها يعني تعداد 9۲۰۸ واحد آن در 
چهار س��ال اخير ودر دولت تدبير واميد به مردم اس��تان 

در شهرهاي مختلف واگذار شده است.
مديرکل راه وشهرس��ازي همچنين اعلام کرد: تعداد 
۲۰۰۰ واحد نيز آماده شده و هفته دولت به متقاضيان 

واگذار خواهد شد.

تحويل ۳۰ هزار واحد مسکن مهر در استان کردستان 
مدير مس��کن و س��اختمان اداره کل راه و شهرس��ازي 
گيلان گفت: طي هفته دولت ۱۰۸7 واحد مسکن مهر 
درشهرهاي مختلف استان گيلان به بهره برداري خواهد 
رس��يد.  رضا علي نيا، مدير مس��کن و ساختمان اداره کل 
راه و شهرس��ازي اس��تان گفت: پروژه هاي مسکن مهر 
آماده افتتاح استان گيلان در شهرهاي بالاتر و کمتر از 
۲5 هزار نفر در بخش تعهدات دولت اعم از قراردادهاي 
تفاهم نامه سه جانبه و تعاوني، ۱۰۸7 واحد در شهرهاي 
رشت، آستانه، تالش، لنگرود، انزلي و رودبار است که در 
هفته دولت سال جاري به بهره برداري خواهد رسيد.وي 
خاطر نش��ان کرد: از اين تعداد 5۰۸ واحد در قالب طرح 
سه جانبه و 579 واحد در قالب طرح تعاوني و با هزينه اي 
بالغ بر 77 ميليارد تومان به بهره برداري مي رسد و تمام 

واحدهاي افتتاحي داراي کليه انش��عابات زير س��اختي ) 
آب وفاضلاب و برق و گاز ( هستند.علي نيا در پايان ابراز 
اميدواري کرد که بهره برداري از اين واحدها بتواند مشکل 

بخش زيادي از متقاضيان مسکن را مرتفع کند.

افتتاح هزار واحد مسکن مهر استان گيلان طي هفته دولت 

تجدید نظر در سياست های جاده ای کشور
مش��اور رئيس س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي کش��ور 
مي گويد: معماري راه بايد بتواند زمان ديد و عکس العمل راننده 
را به حداقل ممکن يعني ۲5 صدم ثانيه برس��اند. بدين معنا اگر 
خس��تگي راننده کم ش��ود عملا حمل و نقل س��ريعتر و ايمن تر 
انجام مي گيرد. وضعيت جاده هاي کشور حاکي است که سياست 
مدوني براي جاده ها وجود ندارد و در اين زمينه نيازمند تدوين 

سياست هاي واحدي هستيم. 
فرهاد صالحيان مشاور رئيس سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي در تعريف معماري راه مي گويد: منظور از معماري راه 
يا منظر تمامي عناصر طبيعي و مصنوعي است که در راه، ميانه، 
حاشيه و حريم آن وجود دارد که البته ديدها و چشم اندازهايي که 

خارج از حريم راه قرار دارد به جز سوار رو را شامل مي شود.
مشاور رئيس سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي، معماري 
پايدار را مانند س��اير مقوله هاي معماري، داراي اصول و قواعد 
خاص خود مي داند و سه مرحله صرفه جويي در منابع، طراحي 
براي بازگش��ت به چرخه زندگي و طراحي براي انس��ان را براي 

آن قائل است.
وي معتقد اس��ت: هدف از معماري راه، بهس��ازي و زيباس��ازي 
راه هاي موجود و جديد است به گونه اي که در محيط بلافصل و 
دور دست راه، عناصر سازنده راه و حريم پيرامون و چشم اندازهاي 

راه را نيز در نظر بگيريم.
مديرکل دفتر درآمدهاي سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 

کشور از ديدگاه فني معتقد است که مهندس برنامه ريزي حمل 
و نقل بايد راه را به گونه اي بسازد که زمان ديد و عکس العمل 

راننده به حداقل برسد.
 وي با اشاره به اينکه زمان ديد و عکس العمل بين ۲5 صدم ثانيه 
تا دو و بيست و پنج صدم ثانيه در نوسان است و در سنين مختلف 
و در جنسيت هاي مختلف نيز متفاوت است، مي گويد: معماري 
راه بايد بتواند زمان ديد و عکس العمل راننده را به حداقل ممکن 
يعني ۲5 صدم ثانيه برس��اند. بدين معنا اگر خس��تگي راننده کم 

شود عملا حمل و نقل سريعتر و ايمن تر انجام مي گيرد.
صالحي��ان مي گوي��د: وضعيت جاده هاي کش��ور حاکي اس��ت 
ک��ه سياس��ت مدوني براي جاده ها وج��ود ندارد و در اين زمينه 

نيازمند تجديدنظر هستيم. به عنوان نمونه، در جاده هاي استان 
مازندران شاهد هستيم که عرض ميانه جاده ها در برخي نقاط 
نيوجرس��ي، برخي نقاط گاردريل و برخي نقاط گل ميخ وجود 
دارد و اينها برخي از نکاتي است که در تدوين سياست يکپارچه 

براي معماري راه اصلاح خواهد شد.
وي تصريح مي کند: وزير محترم راه و شهرسازي به دليل ارايه 
راهکار انديشه ايران شهري در معماري راه نيز به دنبال تدوين 
سياست هايي هماهنگ است که علاوه بر توجه به شرايط، اقليم 
و بوم منطقه، سياست هايي هماهنگي در مورد راه ها اجرا شود که 
علاوه بر زيبايي و چشم نواز بودن تمامي نکته هاي علمي، فني و 

استانداردهاي بين المللي در راه هاي ايران ايجاد شود.

نظرات سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان اعمال می شود
اصلاح دوره هاي آموزش��ي ارتقاي پايه پروانه اش��تغال به کار 
مهندسي با هدف جاانداختن گفتمان بازآفريني شهري در بين 
مهندسان در دو رشته معماري و شهرسازي در بازه زماني يک 
س��اله در دس��ت بررس��ي قرار دارد. به گفته مظاهريان، نظرات 
سازمان هاي نظام مهندسي  ساختمان به عنوان ذي نفعان، اخذ 
و اعمال مي ش��ود و اصلاحات نيز در يک بازه زماني يکس��اله 
در طي کارگاه هاي آموزش��ي اعمال مي ش��ود. اصلاح عناوين و 
سرفصل هاي دوره هاي آموزشي ارتقاي پايه پروانه اشتغال به 
کار مهندس��ي در دو رش��ته معماري و شهرسازي به همت دفتر 
مقررات ملي وکنترل س��اختمان و همچنين ش��رکت عمران و 
بهس��ازي ش��هري ايران چندي است که در دست بررسي است 
و اي��ن دو مجموع��ه در ح��ال يافتن راهکاري براي جا انداختن 
گفتماني واحد براي مفهوم بازآفريني شهري و معماري معناگرا 
در بافت هاي ش��هري در بين مهندس��ان هس��تند. در اين راستا 
نيز اصلاح دوره هاي آموزشي ارتقاي پايه پروانه اشتغال به کار 
مهندس��ي با تغيير عناوين و س��رفصل هاي دو رشته معماري و 
شهرسازي در طي جلسات متعددي که در اين رابطه برگزار شد، 
پيشنهاد شده و بر اساس آن نيز مقرر است تا کارگاه هاي تعاملي 
براي مدرس��ان برگزار ش��ود.حامد مظاهريان معاون مسکن و 
ساختمان وزير راه و شهرسازي در نشست بازنگري دوره هاي 
آموزشي مجموعه دستورالعمل ها و شيوه نامه هاي حوزه مقررات 
مل��ي س��اختمان مطابق ب��ا رويکردهاي نوين اين عرصه در دو 
رشته معماري و شهرسازي با تاکيد بر اخذ نظرات سازمان هاي 

نظام مهندس��ي ساختمان براي سرفصل هاي پيشنهاد شده در 
دو رشته معماري و شهرسازي با عناوين معماري زمينه گرا در 
بافت هاي شهري و بازآفريني شهري پايدار بافت هاي ناکارآمد 
ش��هري در راس��تاي توس��عه پايدار، گفت: بازنگري دوره هاي 
آموزش��ي مجموع��ه دس��تورالعمل ها و ش��يوه نامه هاي حوزه 
مقررات ملي س��اختمان با رويکردهاي نوين، فعاليتي مناس��ب 
و به جا اس��ت که در حال پيگيري اس��ت.معماري زمينه گرا در 
بافت ها عنوان پيش��ين معماري زمينه گرا در بافت هاي ش��هري 
و بازآفريني شهري پايدار بافت هاي ناکارآمد شهري نيز عنوان 
قبلي بازآفريني ش��هري پايدار بافت هاي ناکارآمد ش��هري در 
راس��تاي توس��عه پاي��دار بود که در اصلاح جدي��د تغيير عنوان 
يافته اس��ت.معاون مس��کن و س��اختمان وزير راه و شهرسازي 
ادامه داد: سرفصل هاي جديد آموزشي براي ارتقاي پايه پروانه 
اش��تغال به کار مهندس��ي که با همکاري دفتر مقررات ملي و 
کنترل ساختمان و همچنين شرکت عمران و بهسازي شهري 
اي��ران در دس��ت تهيه اس��ت کمک مي کند ت��ا مفاهيمي که با 
حساسيت و جديت توسط شرکت عمران دنبال مي شود با تاکيد 
بيش��تري در س��طح مهندس��ان مرتبط با حوزه ساخت و ساز در 
کش��ور گس��ترش پيدا کند. زيرا دامنه فعاليت هاي مهندسان و 
همچنين فعاليت هاي ش��رکت عمران، کش��وري اس��ت و تنها 
شامل کلانشهرها نمي شود.مظاهريان با اشاره به اينکه بازديد 
از بافت تاريخي ش��هرها و پروژه هايي که در ش��هرها بازآفريني 
شده اند نيز در دوره هاي آموزشي مدرسان بايد لحاظ شود، تاکيد 

کرد: در دوره هاي آموزش��ي مدرس��ان و اصلاح سرفصل هاي 
آموزشي حتما بايد سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان را ورود 
داده و در مباحث مختلف از تجربيات آنها اس��تفاده کنيم و در 
همه موارد نيز نظرات سازما ن هاي نظام مهندسي ساختمان را 

موردتوجه قرار داده و به صورت مشارکتي اعمال کنيم.
وي ب��ا ي��ادآوري اين مطلب که گروه شهرس��ازي در ش��وراي 
مرکزي س��ازمان هاي نظام مهندسي س��اختمان تشکيل شده و 
در اي��ن زمين��ه آنها مي توانند نظ��رات قابل توجهي ارايه دهند، 
گفت: دفتر مقررات ملي و کنترل س��اختمان حتما جلس��اتي با 
سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان داشته باشد و با مشارکت 
سازمان هاي نظام مهندسي، نظرات اين گروه که ذي نفع ترين 
گروه ها هس��تند در بازنگري ها اعمال ش��ود.مظاهريان تصريح 
ک��رد: در کارگاه ه��اي تعامل��ي ک��ه براي مدرس��ان دوره هاي 
معماري و شهرسازي برگزار مي شود بازخوردهاي جلسات نيز 
اخذ خواهد ش��د که از مجموع بهترين آنها نيز س��رفصل هاي 
جديدي اس��تخراج مي ش��ود و به مرور در اصلاح سرفصل هاي 
آموزش��ي اعمال ش��ده و مورد استفاده قرار خواهند گرفت.وي 
آم��وزش مدرس��ان را از ن��کات قابل توج��ه بازنگري مجموعه 
دس��تورالعمل ها و ش��يوه  نامه هاي حوزه مقررات ملي ساختمان 
در دو رشته معماري و شهرسازي عنوان کرد و افزود: در فرآيند 
زماني، سرفصل هاي مطرح شده تصحيح مي شوند.  محمد سعيد 
ايزدي مديرعامل ش��رکت عمران و بهس��ازي شهري ايران نيز 
در جلس��ه فوق حاضر بود. وي گفت: جلس��ه مربيان دوره هاي 

اموزش��ي ارتقاي پايه پروانه اش��تغال به کار کارداني به صورت 
تعاملي برگزار مي شود و اين يکي از نکات قابل توجه کارگاه هاي 
فوق براي جاانداختن بازآفريني ش��هري بين مهندس��ان است.

مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي تاکي��د ک��رد: س��رفصل هاي 
انتخاب ش��ده، س��رفصل هاي کاملا روش��ن و ضروري است. 
همواره نگران بوديم که نوسازي که انجام مي دهيم با تشويق 
مردم و متقاعدکردن بانک ها به چه سرنوش��تي دچار مي ش��ود 
که خوشبختانه با همکاري جديدي که براي بازنگري مجموعه 
دس��تورالعمل ها و ش��يوه نامه هاي حوزه مقررات ملي ساختمان 
در اصلاح سرفصل هاي دوره هاي آموزشي ارتقاي پايه پروانه 
اش��تغال به کار کارداني در دو رش��ته معماري و شهرس��ازي در 
حال انجام اس��ت، پيش بيني رس��يدن به نتايج خوبي از نوسازي 

در سراسر کشور دور از انتظار نيست.


